
Protokół nr 14 

 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Rady Gminy Pabianice z dnia 10 kwietnia br. 

 

W posiedzeniu Komisji uczestniczyli radni Rady Gminy Pabianice obecni zgodnie 
z załączoną listą obecności – zał. nr 1 do protokołu, Wójt Gminy Pabianice H. Gajda, 
Sekretarz Urzędu J. Słubik, Skarbnik Gminy M. Nowicka, Radca Prawny  A. Jankowski  

Tematem posiedzenia Komisji było przedłoŜenie informacji na temat zasad prawnych 
funkcjonowania ośrodków zdrowia. Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Rady Gminy 
R. Figiel.  

Wójt Gminy zabierając głos nawiązał do posiedzenia Komisji Samorządowo- Społecznej 
i Organizacyjnej z dnia  19 marca 2008 r., na którym juŜ był podejmowany temat wizji 
funkcjonowania słuŜby zdrowia na naszym terenie.  

Wójt powiedział, Ŝe art. 6 ust. 1 oraz art.7 ust. 1 pkt. 5 ustawy o samorządzie gminnym mówi 
o tym, Ŝe do zadań gminy naleŜą sprawy z zakresu ochrony zdrowia, co obejmuje 
niewątpliwie takŜe tworzenie publicznych zakładów opieki zdrowotnej . Poinformował, Ŝe 
zgodnie z zapisami równieŜ tej ustawy gmina nie moŜe tworzyć niepublicznej opieki 
medycznej. Pozostaje nam jedynie prowadzenie Gminnego Samodzielnego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej. Musimy zastanowić się nad tym jak byśmy chcieli go poprowadzić i czy w ogóle 
chcemy podjąć decyzję o prowadzeniu w/w zakładu.  

Następnie Radca Prawny Urzędu Gminy A. Jankowski przedstawił opinię prawną dot. 
funkcjonowania publicznego i niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej oraz podstawowe 
róŜnice w funkcjonowaniu tych zakładów. Opinia prawna w powyŜszej kwestii znajduje się 
w załaczeniu do niniejszego protokołu jako zał. Nr 2.  

Radca Prawny powiedział, Ŝe w/w zakładów nie róŜni jedynie konieczność uchwalenia 
Statutu i Regulaminu. Za tym, aŜeby gmina Pabianice prowadziła publiczny zakład opieki 
zdrowotnej na swoim terenie przemawiają róŜne argumenty. Między innymi taki, iŜ gmina  
Pabianice ma zawarty akt notarialny z gminą  Dłutów na ośrodek zdrowia w Pawlikowicach z 
zastrzeŜeniem, Ŝe będzie tam prowadzona publiczna opieka zdrowotna, w przeciwnym 
wypadku gmina Pabianice musiałyby ponieść ustalone zobowiązania finansowe . 

Wiadomym jest, Ŝe szpital w Pabianicach znajduje się w duŜych kłopotach finansowych 
i miasto Pabianice optuje za tym, aby gmina Pabianice przejęła z jego struktur lecznictwa 
ośrodki zdrowia znajdujące się na terenie gminy Pabianice. Kiedy doszłoby do decyzji Rady o 
przejęciu ośrodków zdrowia, gmina Pabianice musiałaby ustalić z miastem Pabianice 
przejęcie ośrodków zdrowia w sposób taki by  zachować ciągłość obsługi lecznictwa  
mieszkańców. Kolejną sprawę, którą naleŜałoby uwzględnić to sprawa zatrudnienia 
pracowników.  

Radca zasugerował, Ŝe ze względów racjonalnych najbardziej zasadne byłoby utworzenie na 
terenie gminy Pabianice jednego  zakładu, z jednym kierownikiem i jedną społeczna radą. 
Zakład taki w zaleŜności od potrzeb moŜe mieć wyodrębnione jednostki. JeŜeli natomiast 
chodzi o niepubliczne zakłady opieki zdrowotnej, to są one związane warunkami kontraktu 
oraz statutem i regulaminem . 

Radny P. Kociołek zabierając głos wyraził obawy co do prowadzenia przez gminę zakładu 
opieki zdrowotnej, powiedział, Ŝe boi się tego, aby nie utworzyło się jak wyraził „lobby 



medyczne”, tak jak dzieje się to juŜ w obecnej chwili ze szkołami na terenie gminy – ciągle 
jest za mało pieniędzy na utrzymanie szkół.  

Radny H. Jaros powiedziała, Ŝe za kaŜdym zdeklarowanym pacjentem idą środki finansowe 
z Funduszu Zdrowia i przy dobrym zarządzaniu, uwaŜa, Ŝe  powinno wystarczyć środków 
finansowych.  

Radny A. Jaksa zabierając głos zapytał czy my jako gmina musimy zająć się prowadzeniem 
opieki zdrowotnej? 

Sekretarz Urzędu odpowiadając na powyŜsze udzieliła informacji, ze ustawa o samorządzie 
gminnym nakłada na gminy obowiązek zabezpieczenia opieki medycznej lecz moŜemy 
zawiązać porozumienie z inną jednostką samorządową np. z miastem o prowadzeniu opieki 
medycznej dla naszych pacjentów. Takie porozumienie z miastem mamy juŜ podpisane na 
prowadzenie transportu zbiorowego, czy teŜ porozumienie komunalne. 

Radny P. Kociołek – powinniśmy zastanowić się równieŜ nad tym jaki zakres badań 
prowadzilibyśmy w ośrodkach zdrowia w przypadku jeŜeli byśmy przejęli ich prowadzenie.  

Wójt Gminy – naszym obowiązkiem jest zabezpieczenie podstawowej opieki medycznej.  

Radny A. Jaksa ponownie zabierając głos powiedział, Ŝe z wyjaśnień radcy prawnego wynika, 
Ŝe zabezpieczenie opieki medycznej naleŜy do samorządu, w związku z powyŜszym uwaŜa, 
Ŝe powinniśmy sami taką opiekę prowadzić, nie zawierać na jej prowadzenie porozumienia z 
miastem Pabianice. ZłoŜył formalny wniosek o podjęcie decyzji, czy podejmujemy się 
prowadzić gminną publiczną opiekę zdrowotną na naszym terenie. Zwrócił się takŜe 
o wyjaśnienie jakie działania powinny być przedsięwzięte w pierwszej kolejności po podjęciu 
decyzji o prowadzeniu gminnego samodzielnego zakładu opieki zdrowotnej. 

Radca Prawny A. Jankowski – w pierwszej kolejności wymagane byłoby porozumienie 
z miastem Pabianice i dyrektorem szpitala w jakich etapach odbywałoby się przejęcie 
prowadzenia opieki medycznej przez gminę Pabianice, a takŜe upowaŜnienie Wójta Gminy 
przez Radę Gminy do prowadzenia rozmów , drugim natomiast etapem byłoby podjęcie przez 
Radę Gminy uchwały o powołaniu gminnego samodzielnego zakładu opieki zdrowotnej.  

JeŜeli byłaby decyzja o powołaniu powyŜszego zakładu, to zasadnym byłoby, aby z jego 
kierownikiem ustalać potrzeby medyczne co do struktury w zakładzie.  

Wójt Gminy zabierając głos przedłoŜył Komisji informacje dot. ilości etatów w ośrodkach 
zdrowia: Petrykozy i Pawlikowice.  

W WOZ w Pawlikowicach zawarte są obecnie umowy na 5,5 etatach i 1 umowa zlecenie  

W WOZ w Petrykozach zawarte są obecnie umowy na  5,5 etatach i 1 umowa cywilno-
prawna z lekarzem i 1 umowa zlecenie na sezon grzewczy.  

JeŜeli chodzi o sprzęt medyczny w tych ośrodkach, to w gabinetach stomatologicznych 
stanowi on naszą własność, natomiast inny sprzęt jest własnością ZOZ, ale wiadomym teŜ 
jest, Ŝe nie pozostawia on właściwie Ŝadnej wartości, nawet krzesła musieliśmy zakupić sami  
do poczekalni w WOZ w Pawlikowicach.  

Ponadto Wójt poinformował, Ŝe jest po rozmowach z Sanepidem, gdzie uzyskał informację, iŜ 
w przypadku prowadzenia samodzielnej słuŜby zdrowia byłoby zezwolenie ze strony 
Sanepidu na to byśmy mogli do czasu przystosowania nowo wybudowanego ośrodka zdrowia 
w Petrykozach prowadzić jeszcze obsługę pacjentów w starym ośrodku zdrowia (oddanie 
nowego budynku do uŜytku ma nastąpić w miesiącu grudniu br.) Uprzednio musielibyśmy 
jednak dokonać pomalowania ścian w starym budynku, w tych pomieszczeniach, w których 
odbywałaby by się jeszcze obsługa pacjentów. 



Radna Z. Kasperska zabierając głos wyraziła, Ŝe ośrodek zdrowia na naszym terenie 
niewątpliwie jest potrzebny .  

Przewodniczący Rady R. Figiel zabierając głos zaproponował, aby Komisje ustosunkowały 
się w głosowaniu co do sprawy, czy tworzymy na naszym terenie samodzielny publiczny 
zakład opieki zdrowotnej, czy teŜ odstępujemy od tego.  

W związku z powyŜszym poddał do głosowania wniosek zgłoszony przez radnego A. Jaksę 

- czy decydujemy się na prowadzenie gminnej publicznej opieki zdrowotnej na naszym 
terenie.  

Za wnioskiem opowiedziało się  12 radnych , przy 1 głosie wstrzymującym się.  

Głos zabrał Wójt Gminy H. Gajda,  który poinformował o kolejności zadań, jakie powinny 
być podejmowane przez Radę Gminy i Wójta w czasie, kiedy będziemy przejmować ośrodki 
zdrowia. Do czerwca bieŜącego roku wszystkie uchwały związane z powyŜszym powinny być 
podjęte.  

Radny A. Jaksa zabierając głos zapytał: 

− czy są formalne uwarunkowania jakie kryteria musi spełniać kierownik samodzielnej 
gminnej opieki zdrowotnej,  

− czy Rada Gminy moŜe mieć wpływ na wybór kierownika i postawić takŜe własne 
kryteria,  

− radny odniósł się takŜe do komunikacji na terenie gminy (np. przez Petrykozy) która 
powinna nieco inaczej przebiegać niŜ dotychczas,  co na pewno przyczyniłoby się do 
zwiększenia liczby pacjentów w tym ośrodku.  

Sekretarz Gminy J. Słubik przytoczyła art. 44 ustawy o zakładach opieki zdrowotnej oraz 
zapisy z Rozporządzenia Rady Ministrów w tym zakresie przy, którym załączony jest 
regulamin konkursu wyboru kierownika zakładu opieki medycznej. Zapisy tych dokumentów 
przedkładają wymogi jakie musi spełniać kandydat na kierownika zakładu opieki medycznej. 

Radca Prawny zabierając głos poinformował, Ŝe w przypadku jeŜeli zostanie wybrany 
kierownik spełniający wszystkie kryteria i będzie lekarzem, nie będzie zachodziła potrzeba 
wyboru zastępcy. W takich małych zakładach byłoby to najbardziej racjonalne posunięcie.  

Na zakończenie dyskusji nad powyŜszym tematem Przewodniczący Rady zwrócił się do 
Wójta Gminy z prośbą, aby wszystkie projekty uchwał związane ze sprawami utworzenia 
samodzielnej gminnej  publicznej opieki zdrowotnej były przekazywane do Biura Rady we 
właściwych terminach tzn. do 15 dnia kaŜdego miesiąca, aby wszystkie Komisje Rady Gminy 
mogły się zapoznać  z nimi i wyrazić  swoje opinie. Wójt Gminy poinformował takŜe, Ŝe 
moŜemy starać się o środki unijne na wyposaŜenie ośrodka zdrowia w Petrykozach, a takŜe 
jest moŜliwość pozyskania środków na wyposaŜenie z Kasy Rolniczego Ubezpieczenia 
Zdrowotnego. Na tym posiedzenie Komisji zakończono.  

Posiedzeniu przewodniczył: 

Przewodniczący Rady Gminy Pabianice 

Roman Figiel 

Protokołowała: Urszula Czerwonka  

 


